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JOHDANTO 
 
Nurmijärven yhteiskoulun NYKin ja lukion hankesuunnitelmaan liittyen on osana 

valmistelua kuultu oppilaita ja koulujen henkilöstöä. Suunnitelmia on esitelty 

kunnanvaltuustolle, vanhus- ja vammaisneuvostoille, sekä nuorisovaltuustoa on kuultu 

asiasta sähköisellä alustalla.   

Oppilailta ja opiskelijoita on kerätty sähköisellä flinga-alustalla ajatuksia 

hankesuunnitelma vaihtoehdoista ja ajatuksia jatkosuunnittelua varten, jotta 

suunnittelussa voidaan ottaa mahdollisimman hyvin huomioon opetukseen ja 

viihtyvyyteen liittyviä asioista. Sähköiselle alustalle tuotettujen aineistojen lisäksi 

oppilaskuntien edustajat Nurmijärven lukion, Rajamäen ja kirkonkylän toimipisteistä, 

sekä  NYKin yläkoulusta osallistuivat keskustelutilaisuuteen Nurmijärven 

kunnanvirastolla.  

Koulujen opettajille pidettiin Krannila-selvityksen hankesuunnitelma- vaihtoehdoista 

omat esittely- ja työpajatilaisuudet 8.10 ja 9.10.2024. Rehtoreiden lisäksi opettajia NYK-

esittelyssä oli läsnä viitisenkymmentä ja lukioesittelyssä noin 25 opettajaa. 

Nurmijärven kunnanvaltuustolle pidettiin Krannila-selvitysten esittelytilaisuus ja 

työpaja 28.10.2024, johon osallistui kolmisenkymmentä valtuutettua sekä lisäksi 

kunnan viranhaltijoita.  

Kuullut ryhmät ovat esittäneet suunnitelmavaihtoehtojen kommentoinnin lisäksi 

toiveita koulurakennusten tiloihin, ja toimintakulttuuriin sekä nostaneet esiin 

vaikutusten ennakkoarvioinnissa huomioitavia asioita. Osallistamisen avulla saatua 

palautetta on tarkoitus hyödyntää jatkosuunnittelussa. Työpajasta saatua materiaalia 

käytetään hankkeiden vaikutusten ennakkoarviointiin osana päätösvalmistelua. 

Sivistys- ja hyvinvointitoimialan kehittämisasiantuntija Terhi Joki koosti 

työpajatuotoksista tämän yhteenvedon  
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Aikajana valmistelulle  
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1. OPPILAAT JA OPISKELIJAT  

 
 

Oppilaiden ja opiskelijoiden osallistaminen tapahtui sähköisellä Flinga alustalla. Luokanvalvojat ja 

ryhmänohjaajat olivat apuna ja mahdollistamassa oppilaiden ja opiskelijoiden vastaamisen 

kyselyyn.  

Kyselyn vastauksista selvisi, että oppilaiden ja opiskelijoiden keskuudessa erillisiä kouluja 

kannatetaan, eli lukion ja yläkoulun tulisi oppilaiden mukaan olla omissa rakennuksissaan. 

Vastauksissa oli kannanottoja yhden yhteisen ja erillisten rakennusten osalta puolesta ja vastaan. 

Enemmistö oli kuitenkin erillisten rakennusten kannalla.  

Terveet ja turvalliset tilat opiskelua varten koettiin erittäin tärkeiksi. Oppilailla ja opiskelijoilla 

esiintyikin vastuksissa huolta Pratikankujalla sijaitsevan kiinteistön korjaamisesta, saadaanko sillä 

turvattua terveelliset tilat kaikille?  

Krannilan vahvuutena nähtiin lähellä sijaitsevat valmiit monipuoliset liikuntamahdollisuudet.  

Julkista liikennettä ei tällä hetkellä nähdä toimivana vaihtoehtona liikkumiselle taajamien välillä. 

Tämän merkitys korostuu erityisesti lukioon liikuttaessa. Oppilaiden ja opiskelijoiden mielestä 

osana suunnittelua on tärkeää laatia myös julkisen liikenteen parantamisen suunnitelma, jotta 

julkisesta liikenteestä saataisiin toimiva ja näin omasta kunnan lukiosta varteenotettava vaihtoehto 

opiskelupaikaksi.  

Nurmijärven lukon Rajamäen ja kirkonkylän toimipisteillä on todella vahva oma identiteetti ja tämä 

näkyi vahvasti oppilaiden vastauksissa. Vastauksista kävi ilmi, että opiskelijat eivät Rajamäeltä 

halua kulkea kirkonkylään vaan etsivät toisen vaihtoehdon lukioksi. Jatko suunnittelussa ja lukion 

toimintakulttuuria rakennettaessa tulee tähän yhtenäisen kulttuurin luomiseen kiinnittää huomiota 

ja ohjata resurssia.  
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1.1 Jos “erilliset” lukio ja yläkoulu toteutuvat… 
 

Vastaajat pohtivat missä yläkoulu on väistötiloissa vaihtoehdossa, jossa rakennetaan erilliset 

koulut? Nuoret esittivät ideaksi Maaniitun koulun kenttää.  

Koulumatkoja ajatellen erilliset koulut ovat hyvä vaihtoehto, koska yläkoululaisten matka 

Pratikankujalle on sopiva. Lukiolaisille on helpompaa liikkua Krannilaan, koska heillä on autot 

käytössään ( Huom. ikäpoikkeuslupien lisääntyminen Nurmijärvellä).  

Vastaajat nostivat esille sen, että erillisissä kouluissa oppilaat ja opiskelijat voivat nauttia omasta 

rauhastaan. Vastaajista on merkityksellistä myös muutos, kun yläkoulu päättyy, on mukavaa siirtyä 

toiseen rakennukseen.  

Oppilaat nostivat esille sen, että on haastavampaa taata kaikille turvallinen tila tilanteessa, jossa 

kaksi eri tason oppilaitosta toimii samassa tilassa.  Erillinen lukio on houkuttelevampi, vaikka lukio 

itsessään on pieni. 

Oppilaat ja opiskelijat ajattelevat, että ruokailu toteutuu tasa-arvoisemmin erillisissä kouluissa. 

Nykyisin ruokailuajat ja niiden riittävyys ovat vastaajien mukaan ongelma NYKssä. Koulun arjen 

käytännöt, kuten kellot ja kuulutukset, häiritsevät koulupäiviä, koska niitä on paljon toimittaessa 

saman katon alla. Vastaajien mukaan erillisissä kouluissa nämä hyvinvointiin vaikuttavat asiat 

ratkeisivat. Jos päädytään siihen, että ratkaisu on lukio ja yläkoulu samassa kiinteistössä kuten nyt, 

tulee näihin arjen sujuvuuteen vaikuttaviin asioihin kiinnittää suunnittelussa huomiota.    

 

1.2 Jos lukio ja yläkoulu ”saman katon alla” toteutuu… 
 

Vastaajat ajattelevat, että nuoremmat oppilaat saattavat häiritä lukiolaisia, mikä lisää 

rauhattomuutta, toisaalta yläkoululaisille tulisi tarjota tilaa eläväisyyteen ja äänekkääseen 

toimintaan, joka on tuohon ikävaiheeseen ominaista.  

Suuren koulun ja yhteisen toimintakulttuurin rakentaminen kahdelle eri kouluasteelle on haastavaa 

jo erilaisten sääntöjen vuoksi, jotka johtuvat kouluasteiden ominaispiirteistä. Tähän on tärkeää 

panostaa tässä toteutusvaihtoehdossa.  

Vastaajia surettaa ajatus, että nykyinen Pratikankujan rakennus purettaisiin. Rakennus on vasta 

remontoitu ja se on tärkeä maamerkki keskellä kylää, johon liittyy tunteita.  

Pelkän lukion houkuttelevuus verrattuna yhdistelmäkouluun, jossa on kahta eri astetta, tulee 

arvioida vastaajien mukaan tarkasti. 
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Vastaajat nostivat esille huolen parkkipaikkojen riittävyydestä, johtuen autojen määrän kasvusta 

ikäpoikkeuslupien myötä. Oppilaat ja opiskelijat pohtivat myös kirkonkylälle tärkeän Krannilan 

puiston säilymistä, he pitivät puistoa ja sen säilymistä tärkeänä, ja sitä ei saa vaarantaa 

rakentamisen vuoksi.  

Osalle oppilaista ja opiskelijoista tulee koulumatkojen pituuteen lähes kaikissa 

toteutusvaihtoehdoissa muutos. Pidentyneet koulumatkat kuljettaessa Krannilaan aiheuttavat 

huolta. Rajamäeltä lukioon kuljettaessa on Krannilan tontin sijainti hyvä.  

Nurmijärven lukion Rajamäen toimipisteen lakkauttamisesta on tehty päätös. Päätöksen 

toimeenpano ja siihen liittyvien muutosten sisäistäminen ja toimeenpano vaatii vielä  tarkempaa 

keskustelua ja yhteistä suunnittelua lukiopäätöksen jälkeen.  

1.3 Ideoita jatkosuunnitteluun viihtyvyyden ja oppimisen 
turvaamiseksi  
 

Kommentit sisälsivät runsaasti ideoita viihtyisyyden ja oppimisen mahdollisuuksien turvaamiseksi 

oppimisympäristön näkökulmasta. Ehdotukset ja ideat otetaan huomioon jatkosuunnittelussa.  

Oppilaat toivoivat paikkoja oleilemiseen. Sohvia, penkkejä ja paikkoja pelailla pingistä toivottiin 

useammassa vastauksessa. Ergonomiset kalusteet luokkiin ja toimiva ilmanvaihto nähtiin todella 

tärkeänä asiana. Hyvä akustiikka ja valaistus uskotaan edesauttavan oppimista 

Viihtyvyyttä lisäisi kasvit ja taide, tärkeää on myös ottaa huomioon tietokoneiden ja muiden 

laitteiden mutkattomat ja sujuvat lataamisen mahdollisuudet.  

Hyvää kouluruokaa ja, että se riittää toivottiin monissa vastauksissa, lisäksi mahdollisuus ostaa 

välipaloja esimerkiksi välipala automaatista koettiin merkitykselliseksi.  

Lukiolaiset tarvitsevat opiskelutiloja, joissa voi viettää esimerkiksi hyppytunteja ja hiljaisia hetkiä 

opiskelutehtäviä tehden. 

 WC-tiloja tulee olla riittävästi.  

Lukion kengättömyys ei tunnu opiskelijoista sopivalta ratkaisulta. 
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2. OPETTAJAT 
 

Opettajien vastauksissa ajatuksissa eri ratkaisuvaihtoehtojen välillä oli erilaisia näkökulmia. Toive 

terveistä tiloista ja väistötiloissa elämisestä opetuksen arjesta eroon pääseminen oli vastauksissa 

toistuva teema. Esille nousi näkökulmia Krannilan näkökulmasta hyvistä mahdollisuuksista 

hyödyntää liikuntapuistoa, ja toisaalta huoli työmatkan pidentymisestä.  

Opettajaien mielipiteet siitä onko lukion ja yläkoulun yhdistäminen ”saman katon alle” järkevää tai 

hyödyllistä jakaantui samaan tapaan. Osa näki synergiaetua yhteisessä arjessa lukio- yläkoulu 

yhteisessä arjessa ja osa toivoi omaa rauhaa.   

Myös opettajilta saatiin paljon hyödyllisiä ajatuksia jatkosuunnittelua varten, kun päätös 

toteutusvaihtoehdosta on saatu tehtyä.  

  

1. NYK- LUKIO Krannilaan tai Lukio Krannilaan 

• Erillinen yo kokeiden pitämisen tila on hyvä asia.  

• Terveet tilat  

• Ilman väistöä uusiin terveisiin tiloihin. Väistötiloissa elämistä on ollut todella paljon.   

• Monikerroksellisuus ei tunnu hyvältä, portaat eivät ole hyvä asia.  

• Kirjastolla pitää olla hyvä tila  

• Tykkäämme isoista portaista   

• Väliseinissä tulee olla hyvä äänieristys, äänet eivät saa kuulua seinien läpi   
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• Lukiossa on kivoja työkavereita <3  

• Krannila lähempänä luontoa.  

• Liikunnanopetuksen näkökulmasta kaikki lajit onnistuvat Krannilassa  

• Emme halua parakkeihin   

• Iltakäytön näkökulmasta on Krannilassa paremmin mahdollisuuksia.  

• Tutkimukset osoittavat, että mitä lähempänä liikunta paikat ovat se lisää liikettä. 

• Tilava toteutus    

• Sijainti on hyvä  

• Ei parakkielämää  

•  Ei peruskoulua lukion yhteyteen  

• Erityisopetus tulee huomioida suunnitelmissa  

• Yläkoulu ei voi olla samassa lukion kanssa, lukion on oltava puolueeton  

• Uutta tilaa toivotaan, terveys pettää  

  

   

2. NYK Pratikankujan tontilla   

• Kuntosali 2 krs?  Onko hyvä? 

• Onko Mikkola järkeä säilyttää  

• Työmatkan pituus   

• Terveys pettää NYK palasiksi  

• Sivistyksen on hyvä olla yhdessä.   

• Haluamme olla erossa lukiosta   

• Mikkola ja Askola hyötykäyttöön  

• tilat ovat paremmat   

• Väistötilat vaivalloiset   

• Katto vuotaa  

• Putkilinjaus (siirto kustannukset 150 000 €)  

• Tontti on rajoittanut esim. liikuntasalin kokoa.   
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3. SISÄILMAKYSELY  
 

Yläkoulussa on tehty kysely sisäilmaoireisiin liittyen opettajille ja oppilaille. Kyselyyn vastasi 171 

henkilöä. Sisäilmakysely lukion henkilöstölle ja oppilaille on työn alla ja vastaukset saadaan 

tammikuun aikana.  

81,3 % vastaajista kokee, että sisäilma ei riitä ja että ilma huononee oppituntien aikana. 61,4 % 

vastaajista on saanut oireita Pratikankujan kiinteistön tiloissa. Suurin osa vastaajista kertoo oireita 

esiintyvän Erkkilässä.  

 
 

 

4. KUNNANVALTUUSTO 
 

Kunnanvaltuuston työpaja pidettiin 28.10.2024. Valtuustolle vaihtoehtoja esitteli arkkitehtitoimisto 

Lukkaroinen. Esittelyiden jälkeen vaihtoehdoista keskusteltiin ryhmissä. Keskusteluissa nousi esille 

seuraavia näkökulmia  

 

Lukio Krannilaan  

Yhtenäinen oppilasaines 

Liikuntasali liian pieni liikuntapuiston tarpeisiin.  

Piha on isompi kuin lukio- yläkoulu vaihtoehdossa  

Rajamäen suunnan liikenne toimii 

Tontin perustamiskustannukset kalliit  

Puuttuu yläkoulun ja lukion yhdistämisen hyödyt  

  

Yläkoulu Pratikankujan tontille   

Sekava  

Iso piha  

Tontin myynti kulut jäivät saamatta  

Suojellut rakennukset hyvään käyttöön  
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Mikkolan katto tulee uusia 

Hukkatiloja ja pieni tontti  

Hyvä sijainti 

Uusien ja vanhojen rakennusten yhdistäminen on riski  

 

  

Yläkoulu ja lukio Krannilaan   

Ei tarvita väistötiloja   

Tontin maapohja huolettaa  

Rajamäen lukiolaisille on Krannila hyvä sijainti   

Kustannustehokkain vaihtoehto  

Vaihtoehto tukee liikuntapuiston kehittymistä   

Iso liikuntasali iltakäytölle   

Näyttämö on hyvä asia 

Ei koulun vaihtoa yläkoulun ja lukion välillä 

Omat sisäänkäynnit ja tilat eri kouluasteille.  

Hyvä tilatehokkuus  

Rauhalliset tilat YO kirjoituksia varten. Erilliset tilat vapauttavat Maaniitun koulun salin liikuntakäyttöön 

myös YO kirjoitusaikoina.  

Liikennejärjestelyt vaativat selvennystä. Ei voi olla suunniteltua peruutuspakkoa.   

Kunnanviraston väistötilat NYKin    

Tärkeää huomioida talousvaikutuksissa NYKin tonttimyynti tuotto  

NYK- lukio Krannilaan tukee kirkonkylän kehittymistä   

Tilojen hyvällä suunnittelulla saadaan oma rauha, sekä lukiolaisille, että yläkoululle.  

 

5. NUORISOVALTUUSTO 
 

Nuorisovaltuuston ajatuksia hankesuunnitelman toteutusvaihtoehdoista koottiin sähköisellä alustalla.  



  12 
 

   
 

Mielipiteet yhteisestä lukio- ja yläkoulurakennuksesta jakautuivat selkeästi puolesta ja vastaan. Yhteisen 

rakennuksen etuina nähtiin muun muassa tilojen selkeä jakaminen, mutta samalla huolena oli 

viihtyisyyden mahdollinen väheneminen. Myös oppilasmäärä arvelutti nuorisovaltuustoa.  

Nuorisovaltuusto näki riskinä yhden suuren rakennuksen varaan jäämisen, joka voi aiheuttaa ongelmia 

huoltovarmuuden kannalta. He toivat esimerkkinä esille sen, että esimerkiksi tuhopolttotilanteessa, jossa 

koko koulurakennus voisi tuhoutua on tilanne todella vaikea.   

Nuorisovaltuusto toi esille, että jatkosuunnittelussa tulisi kiinnittää erityistä huomiota viihtyisyyteen. 

Tähän liittyen toivottiin muun muassa riittävää määrää istumapaikkoja, hiljaisia tiloja esimerkiksi 

hyppytuntien ajalle sekä väljiä tiloja oleskeluun.  

Oppimisen näkökulmasta akustiikan huomioiminen nähtiin ensiarvoisen tärkeänä. Hyvä akustiikka edistää 

keskittymistä ja parantaa oppimisympäristön laatua.  

 

 

6. VANHUSNEUVOSTO 
 

Vanhusneuvosto kokoontui 18.11.2024 keskustelemaan kirkonkylän lukio- yläkoulu 

toteutusvaihtoehdoista. Keskustelua käytiin hankesuunnitelman toteutusvaihtoehdoista ja nykyisen 

Pratikankujan  tontin läheisyydessä olevien rakennusten tilanteesta ja laajentamismahdollisuuksista.   

Krannilan tontti:   

• Hyvät urheilukentät ja tilat.  

• Riittävätkö parkkipaikat?  

Pratikankujan tontti: 

• Tontilla sijaitsevan vanhan paloaseman tuleva käyttö?   

• Onko toimintoja mahdollista tuoda Pratikankujan toiselle puolelle?   

• Saattoliikenne ja bussiyhteydet tulee huomioida.  

Yleiset huomiotavat asiat tulevassa suunnitellussa:  

Yhteisruokailumahdollisuus myös vanhuksille.  

Tilat tulisi suunnitella muunneltaviksi ja luokkahuoneiden muokattaviksi oppilasmäärien vaihtelujen 

mukaan. Luokat voisivat toimia myös kerhotiloina.  

Kokoontumis- ja kerhotiloja on oltava saatavilla.  

Liikuntasalin jakomahdollisuus on tärkeää.  
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Koulun siirtäminen pois keskustasta mahdollistaisi liiketilojen kasvattamisen keskustassa.  

Bussiliikenteen parantaminen on välttämätöntä, jotta opiskelijat ja oppilaat pääsevät kulkemaan 

taajamien välillä.  

Hyvät välituntialueet tulee varmistaa kaikissa vaihtoehdoissa.  

Nykyisen Krannilan tontin etäisyys ja saavutettavuus ikäihmisille: onko etäisyys sopiva?  

Kohtaamispaikka kirkolle: onko mahdollista sijoittaa NYK-Krannilaan?  

Kokoontumismahdollisuuksia myös päiväaikaan.  

 

7. VAMMAISNEUVOSTO 
 

Vammaisneuvosto korostaa esteettömyyden tärkeyttä. Hissien tulee olla saatavilla, ja niitä olisi hyvä olla 

useita. Hissin avainkäyttömahdollisuus on huolellisesti harkittava.  

 

Liikuntasalin tulee olla riittävän kokoinen. Kuntosalin tulee olla kaikkien käytettävissä, mukaan lukien 

iltakäyttäjät. Liikuntasalin tulee sisältää esiintymislava sekä mahdollisuus ulkoroudaukseen. Backstage-

alueen saatavuus on tärkeää, ja esteetön pääsy lavalle on varmistettava.  

Parkkipaikkojen määrän on oltava riittävä, ja sähkölatauspisteiden pitäisi olla saatavilla. Inva- WC:t tulee 

huomioida WC tiloja suunniteltaessa ja sukupuolisensitiivisyys on huomioitava. Säilytystilojen välineille, 

kuten suksille ja luistimille, tulee olla riittäviä, jotta Krannilan liikuntamahdollisuudet pystytään 

huomioimaan mahdollisimman hyvin.  

  

Tilojen muunneltavuus on tärkeää monikäyttöisyyden mahdollistamiseksi. Monen ikäryhmän yhdessäolo 

nähdään myönteisenä, ja se tulee mahdollistaa tilaratkaisuilla. Krannilan sijainti on sopiva, ja 

nuorisopalveluiden sijoittamista saman katon alle on syytä harkita ratkaisussa.  

 

 


